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bans de presentar-se
a les llistes a les pas-
sades eleccions co-
munals, feia vuit anys

que estava al PS. Es defineix com
una política tècnica i reconeix
que si va decidir fer el pas a la
primera línia va ser perquè en
cas contrari, Encamp s’hauria
quedat sense llista dels socialde-
mòcrates.

Com valora l’acció de la majo-
ria comunal?
On sóc més crítica és amb la
manca d’inversió que hi ha ha-
gut i de la manca d’esforços o
d’actuacions per treure la parrò-
quia endavant. Moltes de les
promeses que feia UP+DA eren
en va. Es fan esforços quant a
contenció econòmica, però en
contrapartida no hi ha res.

Què s’hauria de fer des del seu
punt de vista?
En moments de crisi és quan no
has de fer contenció econòmica
en determinades coses. Sobretot
en el que són serveis socials i

serveis públics. És aquí on s’ha
retallat moltíssim i és on no calia.
En l’àmbit del turisme les retalla-
des no han estat tan flagrants,
però en contrapartida hi ha ha-
gut molt poques propostes de
millora i molt poca innovació. 

I comercialment?
Vist que és una etapa on hi ha
grans reformes fiscals i que afec-
ten sobretot els petits comer-
ciants, és aquí on penso que
s’hauria de treballar. Fragmen-
tant el pagament d’impostos i
fins i tot que el comú es fes càr -
rec de tots aquests nous impos-
tos i que els petits comerciants
n’estiguessin exempts. També es
parla molt que s’hauria de fer al-
guna cosa en el cas dels lloguers,
però no podem obligar els pro-
pietaris a rebaixar-los. En tot cas

el que sí pot fer el comú són peti-
tes ajudes.

Participa en moltes comis-
sions. Quan fa propostes, es
sent escoltada?
En decisions polítiques impor-
tants, no, però potser és el que
toca quan ets a la minoria. Amb
el que són treballs tècnics, evi-
dentment que sí que hi ha treball
conjunt i hi participem. Tant des
del PS com des del grup mixt.

Com és la relació amb Joan
Sans després del trencament
del grup?
Cadascú treballa pel seu compte,
però des del punt de vista humà
és bona. Políticament... ja es van
veure les declaracions que va fer,
no sé si induït pel PS o perquè ho
pensava, però en tot cas Social-
democràcia i Progrés no treballa
amb el PS perquè crec que la cú-
pula del PS no ho ha volgut. Tot i
així, després coincidim molt.
Som socialdemòcrates i ho con-
tinuarem sent. En el meu cas el
que hi ha hagut és un problema
més de persones que d’ideolo-
gies o de prioritats. Qui no em
representen són les persones. 
Com es va prendre que li de-

manés que deixés el seu lloc al
comú?
Penso que era un moment en
què hi havia molt poques notí-
cies i tots coneixem la vocació
frustrada d’actor del Joan Sans,
aquest costat teatral que fa que
quan no hi ha notícia se la inven-
ta. M’ho vaig prendre molt així.
Després també em va saber molt
greu que un lingüista no enten-
gui el significat de la paraula
trànsfuga, perquè en cap cas me
n’he anat amb la majoria ni m’he
girat la camisa. Jo continuo sent
la mateixa. 

Parlem de política nacional.
Vostè ha estat des de l’inici amb
Socialdemocràcia i Progrés.
Poden ser una alternativa de
Govern?
Estem en procés de creació, som

una plataforma, un moviment, i
el que hem de fer és definir-nos.
És clar, però, que haurem de pac-
tar amb altres grups per poder
fer alguna cosa a les pròximes
eleccions. Però a partir del mo-
ment que no som un partit no
puc avaluar la força que tenim o
si som alternativa de Govern. 

Han estudiat amb qui podrien
fer aliances?
Jo em plantejo coses, però amb
la resta de companys no n’he
parlat. Sempre he pensat que
hem d’anar més al centre i no
tant cap als extrems. És una mica
per això que vaig marxar del PS. 

Per què va seguir Jaume Bartu-
meu?
No considero que hagi seguit el
Jaume o ningú en especial. Que
em representa més, sí, però no
he marxat del PS perquè Jaume
Bartumeu hagi marxat del PS.
Feia molt de temps que no m’hi
sentia còmoda. Sobretot des de
les eleccions comunals. Va ser
llavors quan vaig començar a es-
tar en crisi i a tenir conflictes d’i-
dentificació. I en el cas d’En-
camp, totes les persones que
han ajudat a mantenir el partit,

com ara Miquel Alís, i que per a
mi són més el meu clan, són els
que han marxat. 

Es té una imatge errònia de
Jaume Bartumeu?
Totalment. Li han volgut penjar
l’etiqueta de persona dictadora,
que no sap negociar i penso que
és tot el contrari. És una persona
que sempre li ha calgut tenir l’o-
pinió dels altres i que de fet, per
això va rebre la bufetada que va
rebre quan estava a Govern. 

La reconciliació és impossi-
ble?
En el meu cas sí. Tinc clar que
amb segons qui no faré política.
I aquestes persones estan al
capdavant del PS.

Parla de Pere López, per exem-
ple?
Pere López trobo que és un gran
tècnic, però a mi no em repre-
senta políticament. Les perso-
nes que estan amb càrrecs polí-
tics al PS o que són promeses de
cara a les pròximes eleccions no
em representen. No me les crec.
Parlo dels consellers generals, o
dels que es postulen per encap-
çalar càrrecs molt importants en
un futur. A mi no em represen-
ten i dubto molt de les seves mo-
tivacions reals, per això he mar-
xat del partit.

I quines motivacions hi veu?
Ambicions molt personals més
que ambicions de país, i un des-
ig de solidaritat cap als altres. He
vist que d’altruisme, poquet, i no
era el moment de girar l’esquena
al Jaume.

És curiós que al final, les críti-
ques que es fan els uns als al-
tres són les mateixes: que són
excloents i que volien tot el po-
der.
Al final el que s’ha de veure és
qui s’ha quedat i qui ha marxat.
Nosaltres no hem lluitat per
quedar-nos amb el poder dins el
partit. Jaume Bartumeu, el pri-
mer, i segur que per a ell ha estat
horrorós deixar en mans de se-
gons qui una cosa que en el fons
havia creat. Si el Jaume fos com
diuen no penso que els hagués
donat el PS. Si el que hem fet és
voler el poder... A més, les perso-
nes que critiquen tant el Jaume,
quan van arribar i el poder esta-
va en mans del PS i el Jaume,
aleshores tot era perfecte.

DES DEL PRIMER DIA A SOCIALDEMOCRÀCIA I PROGRÉS. ASSEGURA QUE ES TÉ UNA IMATGE EQUIVOCADA
DE JAUME BARTUMEU I CRITICA ELS QUI LI HAN GIRAT L’ESQUENA PER AMBICIONS PERSONALS

“Amb segons qui no faré política
i aquestes persones estan al PS”
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Joan Sans té aquest
costat teatral que fa
que quan no hi ha
notícia se la inventa

No treballem amb el PS
perquè crec que la
cúpula del partit no ho
ha volgut
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